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Energetická krize ohrožuje klíčové evropské
dodavatelské řetězce léků, říká průmysl
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LONDÝN – Rostoucí náklady na energii v Evropě představují riziko

zrychlení exodu společností, které jsou důležité pro výrobu

základních léků, a dále ohrožují dodavatelské řetězce léků zasažené

nedostatkem v době vrcholící COVID- 19, říkají výrobci přísad do

léků.

Základní léky jsou klíčové při léčbě dlouhodobých stavů i při

chirurgických zákrocích. Jsou také obvykle nepatentované a

prodávají se za nejnižší možné ceny stanovené národními

zdravotnickými agenturami nebo asociacemi pojistitelů v členských

státech Evropské unie, což umožňuje přežít pouze těm

nejhospodárnějším dodavatelům.

Tlak na ceny těchto generických léků dlouhodobě tlačí výrobu

energeticky nejnáročnější složky – aktivních farmaceutických přísad

( API ) – z Evropy na východ do Indie a Číny, kde jsou náklady
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mnohem nižší.

Nyní hrozí, že válka na Ukrajině a související energetická a

ekonomická krize „nadobro znehodnotí farmaceutický sektor

kontinentu kvůli některým kritickým lékům,“ napsala ve čtvrtek

Teva, jeden z největších světových výrobců generických léků.

To by mohlo znamenat, že klíčové léky – od antibiotik až po

generickou léčbu cukrovky a rakoviny – by mohly během příštích

pěti až deseti let z evropských továren zmizet a kontinent by byl

závislý na jiných zemích, uvádí zpráva společnosti Teva.

Představitelé společnosti Teva upozornili na nedávný nedostatek

tamoxifenu, aktivní složky používané v klíčové terapii rakoviny prsu,

v Německu.

Jediný evropský výrobce API tamoxifenu zastavil výrobu, protože se

stala neekonomickou, zaskočil evropské výrobce hotových léků a

nechal v Asii jen několik dodavatelů, uvedli.

Paracetamol je dalším příkladem. Poslední evropská továrna na

výrobu paracetamolu byla uzavřena v roce 2008 a hlavním zdrojem

výroby zůstala Asie.

V době vrcholící pandemie došlo v Evropě k významným třenicím v

oblasti dodávek paracetamolu, protože region neměl „pákový efekt

ani logistickou kapacitu na rozšíření výroby v krátkodobém

horizontu,“ uvádí zpráva.

Ve stejné době, kdy hlavní země produkující paracetamol Indie

dočasně zakázala vývoz této přísady, aby uspokojila své vlastní

potřeby, zůstala Evropa dočasně bez klíčového API .

Vzhledem k současnému ekonomickému klimatu Erick Tyssier,

vedoucí vládních záležitostí společnosti Teva v Evropě, řekl: „To,

čeho jsme svědky, je určitě zrychlení tohoto trendu.“
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Ve vztahu ke svému evropskému portfoliu léků Teva v současné době

získává 40 % svých API z vlastních evropských stránek, zatímco

zbytek je outsourcován, řekl agentuře Reuters Philippe Drechsle,

viceprezident EU pro správu portfolia v Teva Europe.

Teva v současné době absorbuje vyšší náklady na výrobu léků v

Evropě, ale to má své meze, řekl.

RANNÉ DNY

Výroba API předchází hotovému léku zhruba o 6 až 12 měsíců a

mnoho výrobců API má existující energetické smlouvy, které je

alespoň částečně chrání před spirálovitě rostoucími cenami energie,

řekl Drechsle.

Jakmile tyto dva prvky zmizí, teprve tehdy se projeví skutečný dopad,

řekl.

„Ještě je brzy... stále přichází spousta narušení,“ řekl Rex Clements,

generální ředitel nizozemského výrobce API Centrient

Pharmaceuticals.

Nizozemské zařízení Centrientu zaznamenalo zhruba osminásobný

nárůst nákladů na energii. V důsledku toho je elektrárna

provozována na úrovni přibližně 70 až 75 % ve srovnání s loňským

rokem, řekl.

"Není to proto, že bychom neměli poptávku... ale je to neschopnost

uspokojit tuto poptávku jakýmkoli ziskovým způsobem," poznamenal

s tím, že ostatní evropští výrobci API jsou také nuceni zpomalit nebo

omezit výrobu.

Jako člověk žijící v Evropě závislý na systému zdravotní péče v

regionu dodal: "Mám obavy."

Náklady na energii rovněž ohrožují nedávný tlak na zvýšení výroby

léků v Evropě, aby byl region soběstačný.
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Od těchto výzev na vrcholu pandemie se zatím neobjevila žádná

zásadní zlepšení v evropských dodavatelských řetězcích drog, uvedl

Tyssier společnosti Teva.

"Zdá se, že paměť je bohužel trochu krátká," řekl. "A proto jsme

udělali hlášení."

 

 


